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Vážení občané, 

v úvodníku letošního prvního čísla Dobrčických novin bych rád několik odstavců 
věnoval v Dobrčicích dlouze diskutovanému tématu, kterým je výchova dětí. Sám žádné 
děti zatím nemám a možná tak bude můj příspěvek brán některými rodiči jako špatný vtip. 
Ale jako starosta mám povinnost se vyjadřovat i k takovým tématům, zejména v kontextu 
nedávných událostí, které mne výrazným způsobem zasáhly nejen z pohledu veřejného 
pořádku, ale také z pohledu budoucího rodiče. 

Jak mnozí z vás víte, tak dlouhodobě řešíme v menší či větší míře nezbednost některých 
dětí. Nejsem naivní a musím si zcela jasně přiznat, že jsme jako děti nebili svatouškové a že 
děti zlobily, zlobí a zlobit budou. Otázkou je však míra, kdy to budeme považovat za 
zlobení, které se dá vyřešit napomenutím, domluvou, či kratičkou promluvou s rodiči, nebo 
se jedná už o velmi závažné ohrožení nejen majetku, ale i zdraví jiných lidí. O zdraví dětí 
samotných nemluvě. 

Je to pár týdnů, co několik dětí bylo svědky a některé i strůjci zábavy spočívající 
v lámání čerstvě vysazeného stromu a házení větví pod kola jedoucích vozidel. Shrňme si 
materiální škodu: poničený strom, který možná už neporoste a bude muset být znovu 
vysazen, což znamená starý vykopat, dovézt a nakoupit nový, znovu ho vysadit a oplotit. 
Celkově min. 2.000,- Kč včetně materiálu a práce. Hozená větev pod kola vozidla jistě 
nebyla natolik velká, aby způsobila nějakou větší škodu, ale třeba oprava laku vozidla se 
může vyšplhat na několika tisícovou položku. Co je ale na tomto činu mnohem horší, je 
potenciální ohrožení zdraví a života jiných lidí. Představme si, že jedeme autem a že nám 
na cestu nebo dokonce na kapotu a čelní sklo dopadne cizí předmět. Kromě případných 
vzniklých škod na vozidle se může řidič leknout a strhnout řízení k jedné straně vozovky 
a havarovat. A tady se již dostáváme do roviny ohrožení zdraví a života jiné osoby, nemluvě 
o možnosti, že vozidlo může při havárii narazit i do samotných osob, které cizí předmět 
hodily. Takové zlobení již není něčím, co by mohlo být tolerováno, ale naopak by všichni 
rodiče měli proti němu rázně zakročit. Koneckonců jsou za své děti zodpovědní. 

Již dvakrát se v naší obci přihodila situace, kdy bylo cílem nezbedů zahradní a stavební 
nářadí. V jednom případě se jednalo o naházené nářadí do potoka, které bylo uloženo na 
soukromém pozemku manželů Haluzových. Druhý případ se týkal naházeného nářadí do 
studny, ve které bylo čerpadlo na vodu, které muselo být opraveno. K tomu navíc rozřezaný 
nafukovací bazén – na odpis. Tady se škoda vyšplhala do tisíců korun, ale manželé 
Houžvovi, kteří jsou novými majiteli domu Masaříkových, celou věc nechtěli řešit přes 
policii. Z jejich strany velmi velkorysé, ale možná při podrobném pátrání by se viníci 
přiznali a zodpovědnost by pak padla nejen na ně, ale i na rodiče. Souvisí oba činy spolu? 
Dle mého názoru ano, až moc si jsou podobné. Důkazy o vině však nemám. 

A jaká by měla být reakce rodičů – zákonných zástupců? Řešit to s dětmi tak, aby se nic 
podobného nestalo. Děti mohly způsobit škody a mohly i ublížit na zdraví. Chápu, že se 
stala situace, kterou asi nemohl nikdo z rodičů předvídat, ale reakcí rodičů by měl být takový 
zásah, aby se toto již neopakovalo. Dítě musí pochopit, že to, co udělá, má své následky. Až 
dospěje, tak bude již odpovědné samo za sebe a následky ponese samo. Tyto problémy 
s dětmi může mít kdokoliv a postavit se jim čelem je důstojnější, než je omlouvat, že se 
např. nudí, nebo že to přece nemohly být ty moje, to muselo být z hlavy jiného dítěte a to 
moje bylo jen svědkem. Sám jsem jako dítě dělal věci, o kterých si moji rodiče mysleli, že 
je snad ani nemohu udělat. A přece. Ale rodiče mě nikdy neomlouvali. Ptám se tedy, byli 
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rodiče po konfrontaci s těmito událostmi dostatečně důslední a s dětmi celou záležitost 
probrali a vedli je k tomu, aby se toto již nikdy neopakovalo? Snad ano. Uvidíme. 

Je zde ale mnoho dalších příkladů prohřešků, které už jsou za hranou běžného zlobení 
dětí – házení betonových dlaždic do rybníka, ježdění čtyřkolkami po zasetých polích či hřišti 
a lesem, roztahování železného šrotu po okolí, házení nařezaného dříví do potoka, ničení 
zahrádek a políček, trhání a rozhazování květin z předzahrádek, aj. 

U čtyřkolek se zastavím. Čtyřkolka se řadí dle zákona č. 56/2001 Sb., o podmínkách 
provozu vozidel na pozemních komunikacích a podle vyhlášky č. 341/2014 Sb., 
o schvalování technické způsobilosti vozidel, příloha č. 18, mezi motocykly – kategorie L. 
Přesněji do tzv. kategorie LB (lehká čtyřkolka), nebo LE (čtyřkolka). Z toho plynou pravidla 
a omezení pro jejich provozování a jízdu. Selským rozumem ale dokáže kdokoliv pochopit, 
že za volant nepatří malé dítě. Copak by někdo dovolil svému neplnoletému dítěti řídit jeho 
automobil, třeba i s omezenou rychlostí? Bez řidičských zkoušek? Uvědomují si rodiče, že 
možná pod dohledem jezdí hrozně opatrně, ale sotva se ztratí z dohledu, tak jezdí hlava 
nehlava po ulici i mimo obec? A zkušenosti, jak některé děti jezdí ve dvojici, kdy jedno má 
plné ruce práce s řízením a druhé za ním skáče a bouchá ho do helmy, aby přidalo, naklání 
se, aby čtyřkolka jela jen po dvou kolech, … 

Nehoda se dá na čtyřkolce způsobit i v rychlosti 20 km/h a díky hmotnosti čtyřkolky 
může být taková nehoda mnohem nebezpečnější než pád z kola ve stejné rychlosti. 
O materiální škodě nemluvě. Proč si mnoho řidičů stěžuje na jiné řidiče za volanty, že snad 
ani nemohou mít řidičáky, protože řídí příšerně, ale pak dají svým nedospělým dětem 
čtyřkolku a nezajímá je, že na takovou zodpovědnost ještě nejsou jejich děti dostatečně 
vyzrálé? Argument, že jezdí jen pomalu a po účelových komunikacích je ale přece zcela 
mimo realitu. Dítě mimo dohled dospělého může napadnout, že pojede mimo obec, na silnici 
s hustým provozem… Že to mají zakázané? Ruku na srdce, které dítě poslouchá své rodiče 
na 100 %.  

Jsem si vědom, že mnozí z mých kamarádů a známých se mnou nebudou souhlasit a po 
přečtení tohoto příspěvku se na mě naštvou, ale pravda je taková, že malé děti na čtyřkolkách 
nemají co dělat a rodiče (zákonní zástupci) jsou ti, kteří jsou za děti a jejich činy zodpovědní.  

 
Úmyslně jsem nechtěl nikoho jmenovat - ať si každý rodič sám vyhodnotí, zda je jeho 

výchova dětí správná a jestli až jeho děti vyrostou, bude na ně moct být pyšný pro jejich 
slušné chování a odpovědnost.   

Přeji si, aby se situace zlepšila, a věřím, že nebude nutné v budoucnu řešit žádné úrazy, 
ohrožování zdraví a majetku, nebo dokonce škody. Nicméně pokud by se situace měla dál 
zhoršovat, nezbude nic jiného než řešit věci oficiálně. A pokud jsem se dotkl něčí výchovy 
dětí, tak je mi to líto, ale po posledních událostech nešlo na toto nereagovat a dělat, že se 
nic neděje. Nějaké hranice prostě musí existovat a v případech, které jsem jmenoval, byly 
už určitě překročeny. Všichni mohou být rádi, že se to naštěstí zatím obešlo bez úrazu. 

 
       Marek Ostrčil 
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Z činnosti zastupitelstva 
 
Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 14. zasedání konaném dne 30. března 2021: 
 schválilo program 14. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice včetně doplnění. 
 vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení z 13. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice. 
 vzalo na vědomí provedená rozpočtová opatření č. 11/2020, 1/2021, 2/2021 a 3/2021. 
 vzalo na vědomí zápis č. 1/2021 ze zasedání Finančního výboru Zastupitelstva obce 

Dobrčice. 
 vzalo na vědomí zápis č. 1/2021 ze zasedání Kontrolního výboru Zastupitelstva obce 

Dobrčice. 
 schválilo objednání stromů a sadebního materiálu pro realizaci projektu „Krásné 

Dobrčice“ u Ing. Jána Kostury z Dobrčic. 
 schválilo podklady pro vyhlášení výzvy „Oprava obecního úřadu v Dobrčicích“ včetně 

navržených změn a pověřuje starostu s místostarostou k vyhlášení výzvy. 
 schválilo rozpočtové opatření č. 4/2021 a schvaluje Pravidla pro schvalování 

rozpočtových opatření. 
 
Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 15. zasedání konaném dne 24. června 2021: 
 schválilo program 15. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice. 
 vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení ze 14. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice. 
 vzalo na vědomí provedená rozpočtová opatření č. 5/2021, 6/2021 a 7/2021. 
 schválilo Závěrečný účet obce Dobrčice za rok 2020 a souhlasilo s celoročním 

hospodařením Obce Dobrčice za rok 2020 a to bez výhrad. 
 schválilo Účetní závěrku obce Dobrčice za rok 2020. 
 schválilo uzavření pachtovní smlouvy na část p. č. 32 v k. ú. Dobrčice s paní Zdenou 

Voltnerovou z Dobrčic. 
 schválilo objednávku opravy komunikací metodou TURBO v objemu do 28 tun 

materiálu u společnosti NVB LINE s.r.o. 
 schválilo rozpočtové opatření č. 8/2021. 
 

     Marek Ostrčil 
 

 
Společenská kronika 
 
K 30. červnu 2021 má obec celkem 228 obyvatel: 114 mužů a 114 žen, z toho je 37 dětí 
do 15 let: 17 chlapců a 20 dívek. 
 
Změny od posledního vydání Dobrčických novin: 
Narození 0 
Úmrtí 3 
Přistěhovaní 1 
Odstěhovaní 0 

 
Od posledního vydání Dobrčických novin nás opustili: paní Miroslava Trchalová, pan Jiří 
Číhal a pan Jiří Roubíček. Jejich rodinám ještě jednou vyjadřujeme naši nejhlubší soustrast 
a věnujme jim kratičkou vzpomínku. 
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V červnu jsme na setkání Klubu seniorů mohli pogratulovat 6 seniorům, kteří oslavili 
v letošním nebo již v loňském roce významné životní jubileum: 
Jaroslav Mlčák  70 let   duben 2020 
Anna Špíšková  75 let  prosinec 2020 
Zdeňka Krátká  70 let   březen 2021 
Karel Ostrčilík  75 let  duben 2021 
Zdenka Mlčáková  75 let  duben 2021 
Stanislava Ostrčilová 70 let  červen 2021 
 
V měsíci červenci budou osobně předány dary dalším jubilantům, kteří oslavili své jubileum 
dříve, ale z důvodu pandemických opatření jsme odložili návštěvu na vhodnější dobu. Jsou 
jimi: 
Libuše Ostrčilová  75 let  únor 2020 
Jaromír Ostrčil  80 let  duben 2020 
Milada Kašpárková 80 let  únor 2021 
Eva Jeřábková  70 let  květen 2021 
Všem jubilantům přejeme mnoho zdraví a štěstí, plno rodinné pohody a co nejvíce úsměvu 
na tvářích.  

MO a MM 
 
 
Informace a zajímavosti 

 
Dotace v roce 2021 
V letošním roce jsme žádali o několik dotací pro naši obec. 
Oprava střechy a fasády OÚ Dobrčice  
Dotaci jsme dle zveřejněného seznamu projektů k přijetí podpory od Ministerstva pro místní 
rozvoj ČR neobdrželi. Budeme se nažit najít jiný dotační titul, ať už z Olomouckého kraje 
nebo i opětovně z Ministerstva pro místní rozvoj ČR. 
Vybavení JSDH Dobrčice 
Byla nám poskytnuta dotace ve výši 79.800,- Kč od Olomouckého kraje na generální servis, 
uzávěrku zadního diferenciálu a montáž pevnostního rámu a navijáku zásahového vozidla. 
Obec Dobrčice vynaloží částku ve stejné výši jako Olomoucký kraj. 
Výsadba stromů v intravilánu obce 
Byla získána 100% dotace ze Státního fondu životního prostředí na projekt Krásné 
Dobrčice. Vysazeno bylo v rámci projektu celkem 36 stromů ve čtyřech lokalitách – ve 
svahu nad Ulicí, od Kašpárkového dolů ke Kozmonovému, u výletiště a nad studnou pod 
OÚ. Pořízena byla i závlaha pro vysazené stromy. Stromy, závlaha, sadební materiál, 
odborný posudek a výdaje na publicitu vyjdou celkově na 142.500,- Kč. Stromy byly 
vysazeny v rámci komunitní práce občanů, což bylo podmínkou získání dotace. 
Vybavení sálu OÚ Dobrčice 
Na jaře byla podána žádost o dotaci na pořízení nového vybavení sálu OÚ Dobrčice, 
konkrétně na 100 židlí, 22 stolů, videoprojektor s promítacím nátěrem na stěnu a nové 
osvětlení sálu. Žádána byla dotace z Programu rozvoje venkova na výdaje ve výši 497.220,- 
Kč, z toho dotace ve výši 80 % by měla představovat asi 397.776,- Kč. Projekt na vybavení 
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sálu OÚ Dobrčice již prošel hodnocením na MAS Partnerství Moštěnka a čekáme na 
potvrzení ze Státního fondu životního prostředí o přidělení dotace. 
Nové regály do knihovny 
V červnu jsme požádali o dotaci z rozpočtu Olomouckého kraje na nákup drobného 
vybavení do knihovny. Mělo by se jednat o nové regály pro uložení knih. Ty stávající jsou 
již značně opotřebované a také nevyhovují kapacitně. Celkově by se mělo jednat o dotaci 
ve výši 40.000,- Kč s tím, že předpokládané výdaje budou ve výši asi 50.000,- Kč.      
 
Obnova zeleně kolem cest a možnost sběru ovoce 
Na podzim loňského roku proběhla výsadba dřevin v okolí polní cesty na Beňov a také na 
Čupech. Vzhledem k tomu, že rozsah obnovy zeleně byl velký, tak některé dřeviny (zejména 
keře mirabelek, jejichž ovoce zahnívá často již na stromě) byly ponechány na vykácení až 
na podzim letošního roku. Současně si je možné smluvně zajistit právo na sběr ovoce 
z obecních stromů kolem polních cest za závazek, že kolem stromů bude pravidelně sečena 
tráva. Taková možnost se občanům Dobrčic naskýtá kolem polních cest na Beňov, na 
Čupech a za rybníkem. Neoznačené stromy nebo jen bíle označené stromy jsou k dispozici 
pro přenechání do péče. Červeně (růžově) označené dřeviny jsou v současné době určeny 
k vykácení, ostatní barvy teček značí, že strom je již zadaný a že o něj pečuje někdo 
z Dobrčic.  
Pokud má někdo z občanů Dobrčic zájem o péči o některý z ovocných stromů, může se 
nahlásit starostovi, který s ním strom patřičně označí a sepíše příkazní smlouvu. 
 
Modré odpadkové koše 
Před třemi roky obec rozmístila v Dobrčicích modré odpadkové koše, v některých případech 
i se zásobníky na sáčky na psí exkrementy. Ačkoliv někteří občané tento krok kritizovali, 
tyto koše našly své opodstatnění. Odpadky v jejich okolí si cestu do košů našly a neválí se 
všude možně kolem cest. Některé z košů byly po dohodě mezi zastupiteli odstraněny 
z důvodu jejich méně častého využívání. Pokud vám některý z nich výrazně chybí, budeme 
rádi, pokud nám toto sdělíte.  
Volba modré barvy nebyla možná až tak šťastná, ale to nám nebrání, abychom tyto koše 
nevyužívali dál a např. je nepřemalovali tak, aby více zapadly do okolí. Pokud máte nějaké 
návrhy na přemalování a výzdobu, budeme rádi, pokud nám je sdělíte. 
Současně vyzíváme všechny pejskaře, aby využívali sáčky na psí exkrementy 
a neponechávali „dárečky po svých miláčcích“ na okrajích cest, chodníků, na hřišti, kolem 
výletiště a rybníka. 
Děkujeme. 
 
Nové webové stránky obce 
Na jaře jsme spustili nové webové stránky obce. Změna byla vyvolána zejména 
legislativními požadavky, ale i potřebou zlepšit přístupnost stránek. Kromě nového 
grafického zpracování se webové stránky také lépe zobrazují na tabletech a mobilních 
zařízeních. Zjednodušením obsahu došlo také ke zpřehlednění stránek. Aktuality, úřední 
deska a kalendář akcí jsou propojeny s novou aplikací Mobilní rozhlas, která umožňuje 
rychlý a snadný způsob komunikace s občany přes jedno webové rozhraní. K Mobilnímu 
Rozhlasu je samostatný článek v těchto novinách. Budeme rádi, pokud nám napíšete, co 
byste chtěli na webových stránkách změnit, co je podle vás zbytečné a co naopak chybí. 
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Samovýroba dřeva 
Zájemci o samovýrobu dřeva v Přestavlckém lese se již opět mohou hlásit na OÚ Dobrčice. 
Předpokládá se, že se bude jednat o nahodilou těžbu sušek, zejména bříz.  
Současně se mohou hlásit také zájemci o odkup modřínové kulatiny z Přestavlckého lesa 
pro pořez na mobilním katru. Informace sdělí starosta obce, je třeba současně nahlásit 
požadovaný sortiment řeziva. 
 
Blokový úklid cest 
V červenci a počátkem srpna proběhne blokové čištění cest. Před tímto čištěním bude ve 
vybraném úseku dva dny předem postavena značka a občané budou informováni 
prostřednictvím letáku ve schránkách. Žádáme občany, aby na výzvu odstavili svá vozidla 
mimo vyznačené úseky. Čištění cest tak bude možné provést v celém vyznačeném úseku. 
Děkujeme. 
 
Nový vánoční strom na točně 
Jak jste si již mnozí všimli, tak náš tradiční vánoční strom na točně je ve velmi špatné 
zdravotní kondici, vršek je již zcela suchý a jehličí na zbytku stromu je již velmi prořídlé. 
Zastupitelé obce se již dohodli, že na podzim pořídíme stromek nový. Bude se jednat zřejmě 
opět o smrk pichlavý (stříbrný), o výšce alespoň 4 m. Věříme, že na konci listopadu budeme 
rozsvěcovat již nový vánoční strom. 

Marek Ostrčil 
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Dobrčice zavádějí Mobilní Rozhlas 
 
V souvislosti se zlepšováním informovanosti občanů u nás zavádíme novou službu - 
Mobilní Rozhlas. Nově vás budeme informovat o aktuálním dění pomocí různých 
komunikačních kanálů. 
 
Zaregistrujte se, vyplňte vaše tel. číslo a případně e-mail a nezapomeňte si naistalovat do 
svého chytrého telefonu aplikaci Mobilní Rozhlas. Následně budete ZDARMA dostávat 
zprávy do aplikace – aktuality, upozornění, obsah úřední desky, e-maily a v krizových 
situacích také SMS. Přednostně vás žádáme o nainstalování mobilní aplikace, protože tam 
je rozesílání zpráv obcí zdarma. SMS je pro obec placená služba, ale při krizových situacích 
obec bude využívat i je. Všechna oznámení posílaná přes Mobilní Rozhlas se pak zobrazují 
i na webové nástěnce obce, která je dostupná odkudkoliv na webu. 
 

Navíc Mobilní Rozhlas umožňuje 
pořádat ankety, nebo můžete pro obec 
mapovat problematická místa 
a upozorňovat nás na ně. Současně 
tak i vidíte, jak obec tyto podněty řeší. 
 
Věříme, že se vám Mobilní Rozhlas 
bude líbit a vyzíváme vás, abyste se 
zaregistrovali. 
Všechny poskytnuté osobní údaje 
budou použity výhradně pro účely 
komunikace přes Mobilní Rozhlas 
a nebudou poskytnuty třetím stranám. 
Registraci můžete provést 

prostřednictvím našich webových stránek na níže uvedeném odkaze, můžete vyplnit 
registrační formulář, který je přiložen v Dobrčických novinách a je k dispozici i na OÚ 
Dobrčice. Formulář vhazujte do schránky OÚ.  
 

https://www.dobrcice.cz/mobilni-rozhlas 

 
Marek Ostrčil 
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Hospodaření v Přestavlckém lese v roce 2020 
 

Minulý rok byl v Přestavlckém lese ve znamení dokončení výsadby stromů po 
vykácených kůrovcových smrcích a údržby již vysazených oplocenek. Zalesněno bylo 
zbylých 1,5 ha holin a pečovalo se tak už o téměř 4,5 ha oplocenek. Celkově se 
v oplocenkách velmi dařilo maliníku a náletovým dřevinám, což velmi komplikovalo jejich 
údržbu, a proto jsme museli skluz dohnat na jaře a v létě letošního roku.  

Z hlediska těžby jsme se věnovali jen nahodilé těžbě, ale i tak se vytěžilo celkově 437 
m3 dříví: 

 
Dřevina Vytěžený objem v roce 2020 (m3) 
buk 13 
bříza 255 
dub 14 
lípa 2 
jasan 27 
borovice 5 
modřín 115 
habr 1 
javor 4 

 
V loňském roce na jaře proběhl poměrně úspěšný pořez modřínové kulatiny přímo v lese 

na mobilním katru. Po prvních zkušenostech byla v menším měřítku akce zopakována 
v Dobrčicích na jaře letošního roku. V případě zájmu ze strany občanů by část těžby 
modřínu na přelomu roku 2021/2022 mohla opětovně mířit k nim pro pořez na katru.  
Na jaře tohoto roku byla cena za 1m3 modřínové kulatiny 3.000,- Kč.  

S ohledem na provozní náklady a náročnost dokončení výsadby oplocenek skončilo 
hospodaření DSO Přestavlcký les za rok 2020 v zisku 31.426,- Kč. 

 
Pro rok 2021 je naplánovaná péče o již zmíněných 4,5 ha oplocenek a také budou 

provedeny nebo již částečně byly provedeny prořezávky ve 4 ha mladého porostu (bývalé 
oplocenky). Očekáváme také, že by se mohlo vytěžit do 400 m3 dříví, přičemž většinu 
z tohoto objemu bude tvořit bříza (do 180 m3), modřín (do 150 m3) a jasan (do 50 m3). Bříza 
i jasan momentálně patří mezi stromy napadané houbovými chorobami, které vedou 
k odumírání a vývratům těchto dřevin. Modřín i nadále trpí lýkožrouty a současně dle Plánu 
péče o přírodní památku Přestavlcký les a dle Lesního hospodářského plánu by se mělo jeho 
zastoupení v porostu našeho lesa snižovat. 

Na podzim letošního roku plánujeme vysadit do plantáže s vánočními stromky několik 
stovek smrčků, abychom doplnili stav stromečků na vánoční prodej. 

Děkujeme všem, kteří se podíleli na loňské výsadbě stromů a údržbě oplocenek. 
Poděkování patří i myslivcům ze Staré Vsi, kteří každoročně pomáhají s péčí o náš les. 

 
Marek Ostrčil 
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Keramická dvojdílná dýmka typu Café z Dobrčic 
 
Během výkopových prací na dvoře domu č.p. 13 v obci Dobrčice zachránila naše 

pracovnice Jana Syryčanská soubor archeologických nálezů, který předala k vyhodnocení 
kolegům archeologům Muzea Komenského v Přerově. 

V nálezovém souboru převažovaly zlomky kuchyňské keramiky, které lze datovat do 
období novověku (16. − 19. století).  

K zajímavým zachráněným předmětům patřila dýmka z bílé keramické hmoty. Dýmka 
z Dobrčic se řadí k typu dvojdílných dýmek, u nichž je charakteristická troubel zhotovená 
obvykle ze dřeva či jiného organického materiálu, kterou bylo možné oddělit od samotného 
těla dýmky. Zakončení krčku, kde se na dýmku napojovala troubel, je nápadně turbanovitě 
zesílené. Spodek krčku nese výzdobu v podobě listu. 

 

 
 

Povrch jednotlivých lišt šestiboké hlavičky dýmky je bohatě zdoben rostlinnými 
a geometrickými motivy. Ústí hlavičky je mírně olámané. Nápadné očazení na stěnách 
uvnitř hlavičky svědčí o jejím častém užívání. 

Důležitá je přítomnost kolků CAFÉ a COLN umístěných na bočních stranách krčku 
předmětu, které odkazují na místo výroby. V našem případě se s velkou pravděpodobností 
jedná o dílnu Morice Mahlera ve středočeském Kolíně, která produkovala dvoudílné dýmky 
typu Café na území Čech.  

Dobrčický exemplář náleží do skupiny tzv. typu CAFÉ, který začal být hojně rozšířený 
od poslední třetiny 19. století, kdy v českých zemích začala vzkvétat kavárenská kultura, 
k níž kouření tabáku z dýmky neodmyslitelně patřilo, a ve své době představovalo zejména 
u mužů součást společenskému bontonu. V kavárnách té doby bylo možné si dýmku 
zapůjčit, přičemž troubel s náustkem byly z hygienických důvodů na jedno použití na rozdíl 
od keramické části dýmky.  
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Dobrčický archeologický nález této nezbytné pomůcky milovníků tabáku ilustruje 
zálibu jednoho z obyvatel v závěru 19. či na počátku 20. století.       

Zdeněk Schenk 
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Přestavlcký les a jeho květena 
(napsáno na jaře 2021) 

 
Je jaro, a jako každý rok i letos Přestavlcký les opět rozkvete miliony květů. Potěší na 

duši, uklidní šuměním korun stromů i zpěvem ptáků. Po jarních sasankách, hvězdnatcích, 
dymnivkách, plicnících, kokořících, křivatcích, orsejích a mnoha dalších rostlinách se v létě 
objeví krásné lilie zlatohlavé a pak v lese převládne zelená barva a krásy a bohatství rostlin 
jako by ubylo. Ale není tomu tak. Les ukrývá, často právě tou nenápadností, i skutečné 
botanické skvosty. Pravda, jsou velmi roztroušené po lese a narazit na ně je často dílem 
náhody, ale jsou tam a někdy rostou hned vedle cesty nebo chodníku. Sdělují nám tím, že 
přes všechny povzdechy je les stále cennou součástí naší přírody s právem aspoň částečné 
ochrany jako památka na doby, kdy se podobné lesy rozrůstaly od Dobrčic až k majestátné 
hradbě Hostýnských vrchů a severním směrem pak k Moravské bráně. Říkáme jim 
karpatské dubohabřiny, to proto, že z nedalekých Karpat sem doputovaly právě rostliny pro 
Karpaty typické. Zrovna ta v létě hojná „tráva“, rostoucí ve spoustách v lese na svahu nad 
Dobrčicemi, jen vypadá jako tráva, ve skutečnosti je to jedna z těch karpatských rostlin – 
ostřice chlupatá. Patří k nim také zvláštní hvězdnatec čemeřicový či sasance podobná 
zapalice žluťuchovitá, také pryšec mandloňovitý nebo svízel Schultesův.  

V přírodě nic netrvá věčně, vše je v pohybu, vše se mění, i když často je ten pohyb 
z pohledu lidského života jen nepatrný. Tak rostliny, které mohli v lese pozorovat naši 
předkové, už tu třeba nerostou, ale jsou tu zase jiné, které sem doputovaly s nenápadnou 
pomocí člověka. A tak můžeme v lese každoročně pozorovat více než 300 různých druhů 
cévnatých rostlin. V loňském roce bylo v celém Přestavlckém lese a na dvou k němu 
přilehlých loukách od Karlovic zaznamenáno 319 druhů rostlin (bylin i dřevin), a další byly 
z území známy z dřívějška. Celkem 26 z nich figuruje v červeném seznamu ohrožených 
rostlin květeny České republiky a 3 z nich jsou zvláště chráněnými druhy – kruštík polabský, 
lilie zlatohlavá a medovník meduňkolistý.  

Kruštík polabský (Epipactis albensis) je malá a nenápadná orchidej s drobnými 
polouzavřenými květy. Pro vědu byla poprvé popsána v roce 1978 z polabských lužních lesů 
a zpočátku byla považována za český endemit (tedy za rostlinu, rostoucí jen v Čechách). 
Záhy byl ale tento kruštík nalezen i na Moravě a dnes víme, že roste od východu Francie po 
Slovensko a od Itálie a Chorvatska na jihu po Německo a Polsko na severu. Nejvíc se mu 
daří v našich lužních lesích, odtud pak místy vystupuje do pahorkatin. Z nedalekého úvalu 
Moravy se možná dostal i do blízkého lesa. V České republice je považován za silně 
ohrožený druh. Jen 4 rostliny na třech místech byly loni nalezeny v Přestavlckém lese.  

Překrásnou lilii zlatohlavou (Lilium martagon) netřeba představovat. Nejhojnější je 
právě v polovině lesa blíže k Dobrčicím. Kvete jen zřídka, častěji vysoká lodyha upoutá 
pozornost zvěře a ta si ráda pochutná na krásné kytce. Nejen lilie zvěři chutná, také ohrožený 
čistec alpínský (Stachys alpina) si nemůže být žádné léto jistý, že jeho nepříliš nápadné 
květy budou opyleny a přinesou plody. Jen na několika místech lze tuto rostlinu v lese 
pozorovat. Dokonce na jediném místě rostla spolu čistcem jedna z našich největších ostřic 
– ostřice převislá (Carex pendula). 

V části lesa blíže Holému kopci roste vzácně naše asi nejkrásnější „hluchavka“ – 
medovník meduňkolistý (Melittis melissophyllum). Bohužel jejími nádhernými a velikými 
květy se návštěvník lesa potěšit nemůže, jelikož rostlina v lese nekvete a její listy rozpozná 
mezi ostatním lupením jen opravdový znalec rostlin.  
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V lese se hospodaří a paseky jsou tak nepřehlédnutelnou součástí lesa. Také v jejich 
okolí lze vidět zajímavé rostliny, např. sporýš lékařský, vrbovku tmavou či malokvětou, 
zeměžluč okolíkatou, třezalku horskou. Na prosvětlených místech na okrajích pasek se 
rozrůstají ostnité prýty ostružiníků. Těch v Přestavlckém lese loni nalezl a určil expert na 
ostružiníky B. Trávníček nejméně 16 různých druhů, vč. ohroženého ostružiníku 
Sprengelova. Kromě zde rostoucích domácích rostlin našlo cestu do lesa také 49 druhů, 
které za svoji přítomnost v naší květeně vděčí člověku. Většina z nich není nebezpečných 
a rostou jen podél lesních cest, průseků a na pasekách. Ale 16 druhů patří k rostlinám 
invazním. Naštěstí, s výjimkou invazní netýkavky malokvěté, do lesních porostů moc 
nevstupují. Bohužel to neplatí o dřevinách. Geograficky i ekologicky nepůvodní jehličnany 
ale také invazní listnáče, jako jsou např. severoamerické druhy dub červený a trnovník akát, 
byly především v jihovýchodní polovině lesa v minulosti hojně vysazovány. I dnes jsou 
v lese kouty s letitými exempláři buků, dubů, javorů, jasanů a olší. Vzácně lze potkat 
i několik vzrostlých jedinců jeřábu břeku (Sorbus torminalis) uprostřed lesa. Růst stromů je 
pomalý a lidský věk naopak krátký ve srovnání s věkem stromů. Ale budoucí generace už 
nebudou pamatovat, kde kdysi byly nevzhledné paseky. Je dobré v lese vidět i jiné než 
produkční funkce, nebrat více než stačí v lese opět dorůst, sem tam ponechat i „přerostlé“ 
jedince a pokud se nějaký takový velikán při bouřce zřítí k zemi, nechejme ho v lese, i tehdy 
bude plnit další role, o nichž ani mnoho zatím nevíme. Lesy tohoto typu tu máme jen několik 
tisíc let. 

Zbyněk Hradílek 
 

Dokvétající kruštík polabský (Epipactis 
albensis) na konci srpna 

Lilie zlatohlavá (Lilium martagon) 
 
 



 _______________________________________________________________________ Dobrčické noviny 1/2021 

15 
 

 
Zajímavý karpatský druh hvězdnatec 
čemeřicový (Hacquetia epipactis) 

 
V loňském roce vykvetlo několik sasanek 
hajních poněkud netypicky koncem srpna 
 

 

Z Ameriky pochází invazní starčkovec 
jestřábníkolistý (Erechtites hieraciifolius), 
hojný v okolí pasek 

Zapalice žluťuchovitá (Isopyrum 
thalictroides) trochu připomíná sasanku 
hajní, má ale více, zato drobnějších, květů 
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Včela – pomocník, ke kterému se nechováme zrovna přívětivě  
 
Letošní jaro si dalo načas. Ještě v závěru měsíce března jsme se probouzeli do mrazivých 

rán, přes den zafoukal studený vítr a sněhové přeháňky byly také častým jevem. Oproti 
minulým rokům, kdy se zimní počasí během téměř několika dnů proměnilo skoro v letní, 
bylo to letošní jaro takové, jak má být. Alespoň takto se vyjádřil na televizní obrazovce jistý 
meteorolog a já si taková jara pamatuji ze svého dětství. Také srážek bylo v minulém roce 
a během zimy dostatek a my s nadějí očekávali vývoj letošního počasí a nejen to... 

A právě počasí v jarních měsících je zásadním činitelem, který výrazně ovlivňuje život 
včel, o kterých bych rád v tomto článku psal. V zimních měsících se život včel výrazně 
zpomaluje a jejich úsilím je přečkat nepříznivé chladné dny v semknutém chomáči, kdy se 
vzájemně zahřívají a ve svém středu chrání matku. I za krutých mrazů neklesá teplota uvnitř 
tohoto seskupení pod 20 °C a první nevelké plochy plodu jsou hýčkány při teplotě okolo 
35 °C. Již koncem února se v popoledních hodinách venkovní teplota vyšplhala nad 10 °C 
a naše včelky měly možnost vykonat první jarní prolety, kdy se zbavují obsahu svých 
výkalových váčků a takzvaně se čistí. V březnu už bývají teplejší dny, které umožňují 
včelám vyletět z úlů na delší dobu a přinést nějaký ten nektar a pyl. 

 

 
 

Prvními pylodárnými zdroji jsou jehnědy lísek, olší, případně osik, zvláště cennými jsou 
vrby jívy, které mohou nabídnout jak pyl, tak i hojně sladkého nektaru. S nadcházejícím 
jarem se postupně mění skladba celého společenství, kdy zimní generace dlouhověkých včel 
bude nahrazena generací krátkověkou. V závislosti na vývoji počasí a bohatosti potravní 
nabídky budou plochy plodu zvětšovány a celé společenství včel bude stále početnější, aby 
do letního slunovratu mohlo dosáhnout svého vrcholu. Během této doby včely nashromáždí 
dostatek zásob, aby celý cyklus jejich života mohl být opakován a společenství přežilo do 
dalšího roku. V pracovním úsilí jsou tito malí tvorové obdivuhodní. Vždyť podle vědeckých 
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studií bylo zjištěno, že jedno včelstvo během roku nashromáždí 30 kg pylu, pro svoji potřebu 
využije nejméně 60 kg medu a do úlu nanosí až 30 litrů vody! Toto se děje ale pouze za 
předpokladu, že vše běží tak, jak má být. 

V posledním roce jsme celosvětově vystaveni těžké zkoušce, kdy naše zdraví a často 
i životy jsou ohrožovány zákeřnou nemocí. Avšak ani naše včely na tom nejsou lépe. 
V posledních několika letech jsou včelstva doslova decimována parazitickým roztočem 
Varroa destructor. Tento parazit páchá nejen přímé škody na včelím organismu tím, že 
konzumuje tzv. tukové tělísko, ale především působí jako přenašeč závažných virových 
onemocnění. Svého početního maxima dosahuje koncem léta a významně oslabuje zimní 
generaci včel, která je pro přežití celého společenství klíčová. Silně napadená včelstva 
hynou nejpozději během zimy, nejčastěji však již začátkem podzimu, kdy včelař najde úly 
zcela bez včel, jen plné zásob. Tento jev byl odborně pojmenován jako syndrom náhlého 
zhroucení včelstev a stal se předmětem celosvětového zájmu vědeckých pracovníků. 
Následně bylo zjištěno, že nejen parazitický roztoč je všemu na vině, neboť společně s ním 
jsou v pozadí i další ,,spolupachatelé". Jedná se především o insekticidy používané 
v zemědělství, nedostatek  pylu ve výživě včel, také  převčelení, tedy mnoho včelstev na 
jednom stanovišti a změna klimatu s teplými zimami. 

 

 
 

Naše zemědělství a jeho výnosy jsou závislé na chemii v takové míře, že o zdravé krajině 
se již téměř hovořit nedá a je to samozřejmě celosvětový problém. Není jediná plodina, která 
by nebyla ošetřena chemií, často je tomu tak i mnohonásobně. Například krásně žluté, 
podmanivě vonící lány řepky jsou během vegetace postříkány průměrně šestkrát tvrdou 
chemií a stejným počtem hnojiv. Osobně jsem byl svědkem, kdy téměř v pravé poledne byl 
porost této plodiny za plného květu ošetřován chemickým postřikem a já jen pevně doufal, 
že se jedná pouze o neškodné hnojivo. Zemědělci se rádi pochlubí, že používají takovou 
chemii, která již včely nezabíjí, a mají pravdu. Ovšem jen do té míry, že je nezabije 



 _______________________________________________________________________ Dobrčické noviny 1/2021 

18 
 

okamžitě. Již málo a nebo vůbec se hovoří o tom, že nejčastěji používané neonikotinoidy 
výrazně oslabují imunitní systém včel, narušují jejich čichové orgány a snižují schopnost 
orientace. Mnohé z těchto látek již byly nařízením orgánů EU zakázány, avšak jsou 
nahrazovány novými. Tyto budou nadále používány do té doby, než se po mnoha letech 
bádání znovu zjistí jejich nebezpečnost  a vše se bude opakovat. Toto není mou domněnkou, 
ale skutečností, kterou bych mohl doložit mnoha články citujícími výzkumy předních 
světových vědeckých týmů. 

Dalším faktorem ovlivňujícím kondici včel je takzvaná úživnost krajiny. To znamená, 
kolik včelstev může okolní příroda v dostatečné míře zásobit pylem a nektarem. S nektarem, 
ze kterého naše včely vytvářejí med, většinou problém nebývá. Podstatně horší situace 
nastává v posledních letech, především v druhé polovině léta, s pylem. Ten je pro včelí 
organismus zdrojem bílkovin a je nezbytný pro výživu plodu. Z něj mladé včely krmičky 
vytvářejí krmnou šťávu, kterou vyživují svoje larvičky. Jak jsem již předeslal, jedno 
včelstvo nasbírá až 30 kg pylu. Kam pro něj však má včela zaletět, když se od druhé 
poloviny léta z naší kulturní krajiny stává jen jakási ,,zelená poušť"? Na polích již dávno 
všechny plodiny odkvetly, v našich zahradách toho včely najdou také nemnoho a posledním 
zdrojem pylu a také nektaru jsou lípy. Ty jsou však v tomto ročním období již také minulostí. 
Zrovna nedávno jsem listoval v časopise Včelařství z roku 1962 a je zajímavé, že již tehdy 
si včelaři stýskali nad nedostatkem pylu v krajině. Vyzývali veřejnost, aby hojně vysazovala 
různé druhy pylodárných květin a keřů na svých zahrádkách... I my bychom mohli v tomto 
směru něco prospěšného vykonat a pomoci včelám a jiným druhům hmyzu! 

Často se v odborných včelařských časopisech připomíná, že na mnoha místech v české 
republice máme převčelenou krajinu, tedy mnoho včelstev na jednom místě. Doporučuje se, 
aby na jednom stanovišti včelař umístil nejvíc dvacet včelstev, tedy úlů. Ovšem je stále dost 
včelařů, kteří mají na včelnici či včelíně padesát i více včelstev a pak se opět musíme 
zamyslet nad tím, co okolní příroda nabízí. Vždyť efektivní dolet včely se uvádí do dvou 
kilometrů, nejlépe když včela může nalézt zdroj obživy do vzdálenosti půl kilometru. Bylo 
zjištěno, že v neporušené krajině, ke které má ta dnešní na míle daleko, se vyskytuje jedno 
včelstvo na jeden kilometr čtverečný.  Co bychom tedy mohli vykonat pro to, abychom 
včelám pomohli? Vždyť tento hmyz je prospěšný pro nás pro všechny! Uvádí se, že každé 
čtvrté sousto naší potravy je závislé na opylování. Tedy na práci včely medonosné 
a samozřejmě i nesčetných druhů včel samotářských a čmeláků, na které nesmíme také 
zapomínat. Zkusme se zamyslet, zda se na naší zahrádce či pozemku nenajde kousek místa 
pro nějakou tu květinu či menší plocha pro výsev medonosných a pylodárných rostlin. 
A věřte, že jejich druhů je nepřeberné množství! Za všechny mohu jmenovat například 
svazenku vratičolistou či svazenku shloučenou, brutnák lékařský, komonici bílou, hořčici 
a třeba i řepku olejnou, samozřejmě na naší zahradě bez chemie. Zajímejme se také o náš 
les, který se rozkládá téměř za posledními domy naší vesnice! Jak probíhá výsadba nových 
dřevin a jakých, co přinesou nám a co včelám? Kolik máme v našem lese stromů třešně 
ptačí, kolik najdete  v našem okolí stromů vrby jívy? Při nové výsadbě se s nimi nepočítá, 
jelikož patří mezi takzvané náletové dřeviny. Ale i tak si myslím, že cílená výsadba by 
nebyla na škodu věci. Naší vesnicí protéká potok. Kolik dokážeme v jeho blízkosti nalézt 
vrb, dříve tak hojných u každého potoka? Ano, revitalizace Dobrčického potoka, tam jsou 
k vidění. Ale možná by se našlo i jiné místo na výsadbu různých druhů vrb na katastru naší 
obce. 
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A co by mohli změnit naši zemědělci? 
Velké lány asi již nikdy dělit nebudou. 
To mohou částečně změnit obce a majitelé 
půdy. V nedávné době jsme i na našem 
katastru obnovili dvě polní cesty, na kterých v 
brzké době proběhne i výsadba dřevin. Zmírnit 
následky současného hospodaření na 
zemědělské půdě na včely a ostatní členovce 
má za cíl dotační titul „Nektarodárný biopás“. 
Jedná se o směsi jednoletých a dvouletých 
rostlin a jetelovin. Ovšem při současných 
cenách řepky a obilí není pěstování 
nektarodárných pásů pro zemědělce zajímavé, 
je organizačně náročné. Kampak se poděly 
plochy oseté lucerkou a červeným jetelem, 
které si pamatuji ze svých dětských let? Čím 
se dnes krmí hovězí dobytek? Kdybych se 
v nejbližší zemědělské farmě zeptal, dozajista 
bych odpověď dostal. Jen nevím, zda by mne 
zcela uspokojila... 

Záleží na nás všech zda dokážeme alespoň 
v malé míře pozměnit dosavadní stav krajiny, 
ve které žijeme. Jistě by mohla být pestřejší, 

barevnější a krásnější a věřím, že by to nedalo zase tolik práce. Já osobně budu pátrat, kde 
koupit již vzrostlejší exemplář vrby jívy, ne jeden, a jistě najdu místo, kde tuto užitečnou 
dřevinu vysadit.  

A co vy, milí občané Dobrčic? 
Petr Navařík 

foto pixabay.com 
 
 

Nejbližší plánované kulturní, společenské a sportovní akce 2021 
 
 Mše svatá v Kapli Panny Marie v Dobrčicích, sobota 14. srpna od 10:00 
 Ukončení prázdnin, sobota 28. srpna od 14:00, výletiště na Koutech 
 Mše svatá v Kapli Panny Marie v Dobrčicích, sobota 9. října od 10:00 
 Drakiáda, neděle 3. října od 14:00 hod., Kamenec 
 Slavnostní rozsvícení vánočního stromu, neděle 28. listopadu od 17:00 hod. 
 Mikulášská nadílka, neděle 5. prosince od 17:00 hod. 
 Předvánoční koncert, 11. nebo 18. prosince, sál OÚ 
 Silvestrovská vatra, pátek 31. prosince od 23:45 hod., Kamenec nebo točna 

 
Výše uvedené termíny se mohou změnit. O jednotlivých akcích budete včas informováni. 

Marek Ostrčil 
 

 

  

Květ svazenky 
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Ohlédnutí za rokem 2020 v Mysliveckém spolku Stará Ves 
 

Již v létě, v době žní a sklizně obilovin, zahájili naši myslivci přípravu na zimní období. 
Zvěři se začínají zhoršovat životní podmínky, pole zůstávají holá, ubývá jim potravy, těžce 
hledají úkryt a potřebují v zimním období pomoc člověka, kterou považujeme za svoji 
povinnost.  Proto jsme pokračovali ve sklizni vojtěšky. Letos se nám podařilo usušit seno 
opakovaně, takže zásobníky rozmístěné po honitbě byly plně naplněny. Do zásypů jsme 
včas rozvezli obilné plevy, do kterých jsme částečně přimíchali obilí. Tímto způsobem vždy 
zahajujeme přikrmování bažantů již těsně po žních, když po sklizni obilí z polí ztratili 
obživu v místě svého životního teritoria. 

Po honitbě jsme dále rozvezli dostatečné 
množství obilovin a 6 q podzimní granulované 
směsi pro spárkatou zvěř.  Tato směs svým 
složením živin, vitamínů a minerálů přispívá 
ke zlepšení kondice zvěře před příchodem 
zimy a připravuje ji také na změnu skladby 
krmiva. Do polí, ale především do lesa jsme 
rozvezli zásobu krmné řepy, doplnili jsme 
zásobu soli v slaniskách. Krmná sezona je nyní 
v plném proudu. Krmení provádíme jednou 
týdně, v případě velkých mrazů a sněhové 
pokrývky přikrmujeme dvakrát týdně. Všichni 
členové mají určeno své krmné zařízení, do kterého docházejí krmit a o době krmení a 
množství krmiva vedou údaje, které následně po ukončení krmné sezony předají 
mysliveckému hospodáři k vyhodnocení. Naše brigádnická činnost byla mimo zajišťování 
krmiva pro zvěř zaměřena na výrobu a opravy mysliveckých zařízení. Postavili jsme nový 
krmelec a menší přenosnou kazatelnu.  

Vrátím se ještě zpět k období prázdnin. Z důvodu předchozího uzavření škol kvůli 
koronaviru jsme se rozhodli neuspořádat již tradiční prázdninový myslivecký den. 
Na přelomu července a srpna se naše družstvo střelců zúčastnilo střelecké soutěže pořádané 
mikroregionem Moštěnka v Domaželicích. Nevyhráli jsme, ale plně jsme si užili sportovní 
a přátelskou atmosféru závodů. 

Na konci měsíce srpna jsme opět uspořádali zájezd do vinného sklípku v Bzenci. Mimo 
myslivců a jejich rodinných příslušníků s námi tentokrát jeli i kamarádi z ostatních spolků 
a z obce.  Při sklence vína jsme měli dost času rozprávět o období, ve kterém jsme se kvůli 
koronaviru příliš nevídali. 

V měsíci září v Domaželicích proběhly spolkové brokové střelby. Na příjemné 
dopoledne jsme navázali odpoledním posezením v hostinci U Popelky. Vyhlásili jsme zde 
i nejlepšího střelce – pana Luboše Skácelíka. 

Další činnost spolku byla opět ovlivněna průběhem epidemie. Nemohli jsme se společně 
setkávat, ani jak je naším zvykem na schůzi poblahopřát oslavencům. Takže alespoň touto 
cestou – Jaroslave Mlčáku, Radoslave Mlčáku a Františku Žárský – vše nejlepší k vašemu 
významnému jubileu, pevné zdraví a hodně mysliveckých zážitků! 

V závěru roku jsme uskutečnili jedinou letošní společnou vycházku spojenou s lovem 
zajíců. Počasí nám sice nepřálo – bylo deštivo a bláto, ale i přes tyto okolnosti jsme jich 
úspěšně odlovili 18, a to především v zalesněné části honitby. Jsme rádi, že mimo členy 
spolku se této vycházky účastnili také naši příznivci – honci - bez jejichž účasti si tyto akce 
nedokážeme představit. Za jejich pomoc při lovu děkujeme.  
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Nyní se věnujeme především přikrmování zvěře a individuálnímu způsobu lovu 
povolených druhů zvěře. Věřím, že příští rok 2021 nás již neomezí v pořádání našich 
společných honů, které byly také místem setkávání přátel, kteří se dlouhou dobu neviděli.  

Do nového roku bych chtěl popřát klid zvěři v honitbě. Snad nikdy na polních cestách 
a v lese se ještě nepohybovalo takové množství lidí a pejsků. 

Chovejme se v přírodě tiše, pohybujme se po cestách, nevjíždějme do lesa na 
motorových vozidlech, své psy mějme na vodítku. 

Užívejme si přírody, mějme ale respekt k jejím zvířecím obyvatelům. Chcete-li nám 
pomoci s přikrmováním, přineste žaludy, kaštany, bukvice, krmnou řepu, ovoce... Nevhodné 
je suché pečivo. 

Rád bych poděkoval obcím Stará Ves, Přestavlky a Dobrčice za podporu našeho spolku, 
jejich přízně si velice vážíme.  

Všem našim příznivcům bych za Myslivecký spolek Stará Ves rád popřál úspěšný rok 
2021 bez koronaviru.    

„Myslivosti zdar“          
Mgr. Jaroslav Šiška, předseda spolku 

foto archiv MS Stará Ves 
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Skokan ostronosý nebo skokan hnědý 
 

Fotografie skokana nám zaslal pan Bronislav Kašpárek s tím, že by se mělo jednat o skokana 
ostronosého. Fotografie pořídil v dubnu v tůňkách za rybníkem. Jana Syryčanská oslovila 
kolegu zoologa RNDr. Mojmíra Vlašína, který k zaslaný fotografiím zaslal tento komentář: 
 
Skokani ostronosí (samci) jsou v době páření kompletně modří a navíc mají malý a od oka 
vzdálený bubínek. I když fotky nejsou moc kvalitní, přesto je u některých jedinců vidět 
i celkem tupý čenich. Samci skokana hnědého mají někdy namodralá hrdla. Takže 
u rozpoznatelných a určitelných jedinců jde o skokana hnědého (Rana temporaria). 
V nálezové databázi jsou dva nálezy tohoto druhu z Dobrčic od Martina Vymazala. 
 

       
 

foto Bronislav Kašpárek 
 

    
Skokan hnědý      Skokan ostronosý 

foto Wikipedie (Richard Bartz, Christian Fischer) 



 _______________________________________________________________________ Dobrčické noviny 1/2021 

23 
 

Výsadba stromů v obci  
 
 

V dubnu proběhla výsadba stromů v obci, na které obec získala dotaci ze SFŽP. Celkem 36 
stromů muselo být vysazeno komunitním způsobem. Jednalo se tak o zatím jedinou veřejnou 
letošní akci, i když jen v komorním duchu. 
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foto MO 
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Pár momentek ze zimy – bruslení na rybníce 
 

 
 

 
foto Hana Zamazalová 
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Dobrčice v objektivech dobových fotoaparátů 
 
Fotografie z otevření prodejny smíšeného zboží v Dobrčicích 
 

 
Fotografie z roku 1974 z otevírání prodejny smíšeného zboží. Zleva: Mar. Ostrčilová, Jar. 
Dokoupilová, Lud. Mlčáková, Zd. Mlčáková, Ivana Bradová, Milada Kašpárková, Marie 
Chaloupková, Hed. Motáňová, Bož. Kučerková, Zd. Chaloupková, Jana Baranová, Jitka 

Jiříčková, za Jarkou Dokoupilovou – Jar. Chaloupka (popis převzat z fotografie). 
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